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Informe de la sessió de treball – Acció participativa 
en el marc del projecte de millora urbana de la plaça 
de Can Baró  
 

Acció participativa en el marc del projecte 
de millora urbana de la plaça de Can Baró 
Informe de la sessió de treball 
Data: 15 de juny de 2022 
Lloc: Presencial, al Casal de Barri Pirineu (carrer de Josep Serrano, 59) 
Horari  19:00 a 21:00h 
 
Representació política 
Maria Luisa d’Addabbo. Consellera del barri de Can Baró. 
 
Personal tècnic 
Xavier Moreno. Cap de projecte de Carmel i Can Baró. Foment de Ciutat./Pla de Barris 
Neus Remolà. BIMSA. 
Obdúlia Domínguez. Tècnica de Participació. EDAS, SL. 
Marc Rojas. Tècnic de Participació. EDAS, SL. 
Joan Rosés. Tècnic de Participació. EDAS, SL.  
Raquel Villa. Arquitecte de l’equip redactor. Espai Lur Arquitectes. 
 
Total d’assistència: 70 persones 
 
Ordre del dia 

1. Benvinguda, a càrrec de la Consellera del barri de Can Baró. 
2. Explicació de la proposta, a càrrec de Pla de Barris i l’equip redactor. 
3. Torn obert de paraules, a càrrec d’EDAS. 
4. Cloenda. 

 
 
1. Benvinguda. 
 
Maria Luisa d’Addabbo, Consellera del barri de Can Baró, dona la benvinguda a la sessió de 
treball i agraeix l’àmplia assistència per part del veïnat. 
 
 
2. Explicació de la proposta. 
 
Xavier Moreno, tècnic de Pla de Barris, explica que aquesta sessió de treball té l’objectiu de 
valorar la proposta tècnica d’intervenció municipal a la plaça Can Baró, que seguidament es 
presentarà per part de l’equip redactor. Remarca que el que s’exposarà és una proposta, no és 
definitiva, i és fruit de la diagnosi elaborada a partir de les aportacions veïnals, durant el darrer 
any.  
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Raquel Villa, de l’equip d’Espai Lur Arquitectes, presenta la proposta tècnica. En primer lloc, 
mostra imatges de l’estat actual de l’àmbit d’intervenció, comentant les principals conclusions 
que van sorgir a la diagnosi realitzada l’any 2021.  
 
La tècnica remarca els objectius de la proposta que presenten en aquesta sessió: d’una banda, 
apropiació comunitària de la plaça, i d’altra banda, millora de l’accessibilitat de la plaça i de 
l’entorn escolar. 
 
Es mostren imatges de la proposta, diferenciant les dues fases que es preveuen d’execució. 
S’expliquen les principals millores relacionades amb la mobilitat, l’espai públic i els futurs usos. 
 
Imatge 1. Proposta tècnica (Fase I). 
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Imatge 2. Seccions d’estat actual i proposta. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
3. Torn obert de paraules. 
 
L’equip de participació preveia desenvolupar una dinàmica de treball en tres grups. Però, a 
demanda de les persones participants, i justificant-se en experiències prèvies que valoren no 
han tingut bon resultat, es decideix fer un torn de paraules en plenari. Dinamitza les paraules 
Obdúlia Domínguez, d’EDAS.  
 

Intervenció Resposta 
Es pregunta si es mantindran en aquesta 
proposta els arbres que actualment hi ha a la 
plaça. 

Raquel Villa respon afirmativament, alguns es 
mantindran en el mateix lloc, i d’altres 
s’hauran de moure. Mostra en imatges quins 
s’haurien de moure, i indica que principalment 
serien els que queden a l’escala que hi ha a 
la proposta tècnica i que connectaria els 
carrers de França i d’Alexandre de Torrelles. 

Es pregunta sobre si el que s’ha presentat és 
un projecte definitiu. El veí pregunta també si 
hi ha opció a deixar la plaça tal com està. 

Xavier Moreno respon que, tal com s’ha 
explicat a l’inici de la sessió, el que es 
presenta és una proposta tècnica, oberta a 
les aportacions que faci el veïnat.  

Un veí es mostra en contra de mantenir els 
aparcaments de bicicleta, en el cas que 
s’eliminin els aparcaments de cotxe.  

 

Una veïna assenyala que la proposta que es 
presenta no ha estat consensuada amb el 
veïnat. Indica que la plaça actualment 
funciona bé, i que hi ha altres projectes que 
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Intervenció Resposta 
valora són més prioritaris que remodelar la 
plaça Can Baró. Remarca que és un barri 
amb forts pendents i que és necessari el 
vehicle privat, i aquesta actuació va en contra 
dels interessos dels veïns i veïnes.  
Una veïna valora que la plaça ha tingut mals 
usos i problemes de convivència en el passat, 
però actualment funciona bé. Només 
canviaria la xarxa elèctrica, que està encara 
amb pals i pot ser perillós.  

 

Una veïna es mostra d’acord amb millorar la 
zona més propera a l’escola (carrer 
d’Alexandre de Torrelles), però la plaça en sí 
mateixa està bé en l’estat actual. Assenyala 
que fer una remodelació de la plaça només 
generarà problemes de convivència amb el 
veïnat, perquè vindrà gent a fer consum de 
begudes alcohòliques als espais d’estada.  

 

Un veí es pregunta per què fer unes escales 
que connectin els carrers de França i 
d’Alexandre de Torrelles té aquest cost 
excessiu. Posteriorment, es pregunta per a 
què servirien aquestes escales i apunta que 
aquests carrers ja estan connectats amb 
l’estat actual. Valora que la plaça està en un 
estat òptim i rebutja la idea de la seva 
remodelació.  

 

Un veí indica que a l’inici de la sessió s’ha dit 
que el que es presentava és una proposta, 
però el que s’ha explicat és un avantprojecte. 
Es pregunta si l’Ajuntament ha vingut a 
prendre el pèl als veïns.  

 

Una veïna indica que va participar en el 
procés de diagnosi de la plaça Can Baró. 
Assenyala que la proposta es basa en unes 
conclusions, derivades d’uns informes, que es 
van impugnar al darrer Consell de Barri 
perquè no representen el que es va parlar a 
les marxes exploratòries que es van fer amb 
els veïns.  
 
Critica la proposta de fer un tobogan que 
connecti la part superior de l’àmbit amb la 
inferior, perquè la gent l’utilitzarà per baixar a 
gran velocitat amb tota classe de vehicles 
(bicicletes, patinets).   

 

Es reitera el malestar amb els resultats del 
procés de diagnosi. 
 
Sobre la proposta, la veïna valora que no té 
sentit pacificar un carrer que no té trànsit de 
pas, i per on només circulen els veïns que 
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Intervenció Resposta 
entren i surten de casa seva.  
Miguel Hernández, veí del barri, assenyala 
que si les escales tenen un problema 
d’accessibilitat, que s’arreglin. Afirma que si 
l’escola necessita un tram de plataforma 
única, que es porti a terme en la mesura del 
possible, ja que és l’única escola del barri, 
encara que sigui concertada. Defensa que la 
plaça pot tenir millores, però no és necessari 
transformar-la radicalment.  
 
Recorda que Can Baró no és un barri que rebi 
sovint partides pressupostàries per millorar 
l’espai públic i, tenint en compte això, no li 
sembla adient tancar-se en banda. Demana 
que, si la proposta no agrada als veïns, es 
faci una de nova.  

 

Un veí es mostra d’acord amb les paraules de 
la dinamitzadora, sobre que la plaça és espai 
públic dels veïns i veïnes de Barcelona, però 
afirma que també ha de ser pel gaudi dels 
veïns i veïnes de Can Baró. Assenyala que la 
proposta que s’ha presentat és la voluntat 
dels pares i mares de l’escola, però no del 
veïnat de la plaça.  
 
Es mostra d’acord amb el fet que Alexandre 
de Torrelles sigui una plataforma única 
perquè els vehicles redueixin la velocitat, però 
no només a les entrades i sortides de l’escola, 
sinó a totes hores, perquè els veïns també 
estan en perill si els vehicles circulen a gran 
velocitat. 
 
Sobre tallar avinguda Can Baró, valora que ja 
s’havia plantejat anteriorment, però s’havia 
valorat que no era una bona solució i s’havia 
descartat, i així ho continua valorant el veïnat.  

 

Un veí valora que a la proposta hi ha 
qüestions que són comprensibles i, fins i tot, 
desitjables: pacificació del trànsit, millora de 
les voreres. Però, també hi ha una sèrie de 
línies vermelles que no es poden consentir: 

• S’ha de protegir la biodiversitat actual 
de la plaça, i no es pot permetre partir 
pel mig l’espai verd. 

• Com a part de la proposta s’ha 
d’incloure inevitablement la 
dignificació de la font, que és un 
element històric.  

• També ha d’estar a la proposta el 
soterrament de la línia elèctrica, que 
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Intervenció Resposta 
actualment està en superfície.  

Valora que, tenint en compte aquestes línies 
vermelles, no pot donar el seu vistiplau a la 
proposta. Assenyala que serien uns diners 
molt necessaris per al barri i lamenta que la 
proposta vagi tan lluny dels interessos que té 
el veïnat.  
Cristina, veïna del barri, assenyala que Can 
Baró té altres prioritaris que no passen, en 
primer lloc, per remodelar una plaça que 
funciona bé. Per exemple, el barri té moltes 
problemàtiques d’accessibilitat i barreres 
arquitectòniques, el teixit comercial i de 
restauració és pràcticament inexistent, la 
connexió en transport urbà no té suficient 
freqüència, i Can Baró és un barri residencial. 
La dinamització comunitària en la qual es 
justifica aquesta proposta no la donarà la 
remodelació de la plaça, ja que el barri 
continuarà tenint els mateixos problemes que 
s’han exposat.  

 

Un veí valora que, tot i que la proposta no és 
perfecta, tindria un impacte positiu per l’entorn 
de la plaça. Convertiria aquest espai públic 
veritablement en una plaça, amb unes 
dinàmiques que actualment no s’estan 
donant, com tenir nens/es i famílies 
relacionant-se. 
 
Sobre el consum de begudes alcohòliques 
que s’ha esmentat anteriorment, assenyala 
que en el cas que es donin aquestes 
situacions, ja es podria buscar una solució per 
reduir aquesta problemàtica.  
 
Reflexiona sobre que tenir una plaça és 
fomentar la vida. En relació amb la intervenció 
de la darrera veïna, es mostra d’acord amb el 
fet que hi ha tota una sèrie de factors que han 
d’arreglar-se més enllà de la plaça perquè 
Can Baró millori, però aquesta plaça pot ser 
un primer pas.  

 

Un veí explica que a sota de la plaça hi ha un 
refugi antiaeri de la guerra civil, i que es tingui 
en compte a l’hora de fer qualsevol projecte 
de reurbanització.  

 

Mercè, veïna del barri, intervé per reiterar les 
paraules que ha exposat anteriorment Miguel 
Hernández. 

 

Una veïna valora que el terme de pacificació 
no és adient per un espai com el de la plaça, 
tenint en compte que no hi ha trànsit de pas, 

 



 

     

 
7 

 
Informe de la sessió de treball – Acció participativa 
en el marc del projecte de millora urbana de la plaça 
de Can Baró  
 

Intervenció Resposta 
només hi ha veïns que accedeixen als seus 
domicilis, i si de cas pares i mares que porten 
els seus fills/es a l’escola.  
 
Sobre l’escola, assenyala que dins del 
projecte del camí escolar es va decidir tancar 
el carrer a les entrades i sortides per una 
qüestió de seguretat viària, i el veïnat va estar 
generalment d’acord, però posteriorment des 
de l’escola s’ha decidit no tancar el carrer a 
migdia, tot i que és igual de perillós pels 
vianants.  
 
Quant a la proposta, valora negativament 
crear un talús amb l’ampliació d’Alexandre de 
Torrelles, perquè empitjora l’accessibilitat de 
l’àmbit.  
 
Demana que es torni a valorar instal·lar 
escales mecàniques en l’àmbit d’actuació. 
 
Demana que, amb el pressupost de la 
proposta, es faci una actuació per eliminar els 
pals de la xarxa d’enllumenat o es millori la 
via pública. Valora que aquesta proposta 
s’encaixa en el procés electoral, de cara a les 
eleccions de 2023.  
Intervé un dels professors de l’escola, Acis 
Artur Martorell, per fer una sèrie d’apunts: 

• Es consideren escola de sosteniment 
públic i, alhora, l’escola del barri. 
Tenen una sèrie d’ajuts per aquelles 
famílies que no es poden permetre fer 
el pagament de les quotes i no deixen 
a cap família fora.  

• La decisió sobre els tancaments del 
carrer, en el marc dels camins 
escolars, ve donada des de Districte, 
no des de l’escola. A migdia no s’ha 
considerat fer aquest tall perquè el 
80% dels infants de cicle de primària, 
que són els que més en perill estan 
en relació amb el trànsit de vehicles, 
dinen al menjador escolar. Si hi ha 
cap veí que necessita passar amb el 
cotxe durant el tancament, pot 
demanar-li a la persona que està fent 
el tall i la deixarà passar.  

• Per aclarir, l’escola ha participat en el 
procés participatiu, però des del 
centre no es “compra” la totalitat de la 
proposta.  
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Intervenció Resposta 
Una veïna assenyala que, més enllà del refugi 
antiaeri que s’ha esmentat prèviament, hi ha 
una sèrie de serveis (estació de FECSA, una 
canonada que passa a prop de l’escola) que 
desconeix si s’han tingut en compte a l’hora 
d’elaborar la proposta.  
 
Afegeix que també s’ha de fer un estudi de la 
capa freàtica. Des de l’Ajuntament s’ha 
afirmat anteriorment que a aquest barri no ha 
existit mai una capa freàtica, però a través de 
l’hemeroteca s’ha demostrat que sí que n’ha 
existit. Als articles de l’hemeroteca 
s’assenyalava que estava a 23 metres de 
profunditat, i l’ACA apunta que actualment 
està a 17 metres. En qualsevol cas, fer una 
reurbanització sense fer un estudi previ de la 
capa freàtica pot generar una problemàtica de 
difícil solució, com va passar amb el Túnel de 
la Rovira i els veïns afectat al carrer Tenerife. 
Demana que es faci un estudi rigorós del 
subsol.  
 
Finalment, recorda que al darrer Consell de 
Barri, la Regidora Rosa Alarcón va explicar 
que la reforma de la plaça es faria si hi ha 
consens per part del veïnat.  

 

 
Xavier Moreno demana que les persones que estan a favor de la proposta tècnica presentada 
aixequin la mà, a mode de sondeig. Sis persones es mostren públicament a favor.  
 
Obdúlia Domínguez explica que s’han recollit les intervencions realitzades i es traslladaran a 
l’acta de la sessió, que es farà arribar a les participants.  
 
Xavier Moreno demana que les persones que volen rebre l’acta de la sessió recordin compartir 
la seva adreça electrònica. 
 
Sense més intervencions, es tanca la sessió.  


